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U èlanku studentskog dijela CMJa je pokazano da je tijekom promatranog razdoblja samo 12% znanstvenih novaka
izradilo doktorsku disertaciju. Istodobno, 55% novaka je prekinulo nova&scaron;tvo. U zakljuèku istraživaèi istièu da
rezultati istraživanja sugeriraju da znaèajan broj znanstvenih novaka vidi svoje nova&scaron;tvo tek kao prolazno
kratkotrajno zaposlenje.  
Da je stanje alarmantno govori i nedavno donesena mjera kojom su poveæane plaæe znanstvenim novacima u klinici.
Medjutim, istodobno nisu rje&scaron;avani problemi baziènih novaka zbog èega æe dotièna mjere stvoriti veliku
kolateralnu &scaron;tetu predklinièkim katedrama. 
U jednom od pro&scaron;lih brojeva studentskog dijela CMJa nai&scaron;li smo na zanimljiv èlanak kolega M.
Petroveèkog, Lj. Smiljaniæ, M. Tro&scaron;elja i O. Pola&scaron;eka   o znanstvenim novacima i ishodima njihova
nova&scaron;tva koji ozbiljno dovode u pitanje dosada&scaron;nju politiku i program zapo&scaron;ljavanja znanstvenih
novaka.   Cilj istraživanja je bio ustanoviti koji su ishodi znanstvenog nova&scaron;tva meðu znanstvenim novacima u
medicini koje "zapo&scaron;ljava" MZO&Scaron;.  U istraživanju su kori&scaron;teni podaci o znanstvenim novacima èije
je nova&scaron;tvo zavr&scaron;eno u razdoblju izmeðu 1999 i 2005., a promatrali su se znanstvena produktivnost i ishod
zapo&scaron;ljavanja. Znanstvena je produktivnost svakog novaka mjerena brojem publiciranih radova indeksiranim u
Web of Science.   Rezultati su zaista iznenaðujuæi. Kroz promatrano razdoblje samo je 12% znanstvenih novaka izradilo
doktorsku disertaciju i postiglo stupanj doktora znanosti (PhD). Istodobno, 55% znanstvenih novaka je prekinulo
nova&scaron;tvo i zaposlilo se tijekom istog mjeseca u kojem su prekinuli nova&scaron;tvo. Prekidanje i ponovno
zapo&scaron;ljavanje u istom mjesecu je najèe&scaron;æe meðu znanstvenim novacima koji su nova&scaron;tvo dobili na
klinici ili u bolnicama. U tim radnim slalomima prednjaèili su znanstveni novaci u odnosu na novakinje i razlika je meðu
njima statistièki znaèajna.   U zakljuèku istraživaèi istièu da rezultati istraživanja sugeriraju da znaèajan broj znanstvenih
novaka vidi svoje nova&scaron;tvo tek kao prolazno kratkotrajno zaposlenje. Neposredna posljedica takvog shvaæanja je
vrlo nizak postotak onih koji su tijekom nova&scaron;tva postigli stupanj doktora znanosti. &Scaron;to je ipak najvažnije,
rezultati ukazuju na probleme sada&scaron;njeg ali isto tako i buduæeg programa zapo&scaron;ljavanja i provoðenja
znanstvenog nova&scaron;tva u medicini.   Pitanje je da li kreatori tih programa zaista žele ne&scaron;to su&scaron;tinski
promijeniti. Naime, poveæanje plaæa znanstvenim novacima u klinici, &scaron;to se dogodilo ovih dana je ipak vatrogasna
mjera koja æe dugoroèno izazvati veliku kolateralnu &scaron;tetu. U ovom sluèaju, &scaron;teta je veæ uèinjena predklinici
jer je potpuno neshvatljivo da su akciji da se "pomogne" znanstvenim novacima na klinici potpuno zaboravljeni novaci na
predklinièkim predmetima. Znanstvenim novacima "bazièarima" se plaæa neæe mijenjati èime je nanesena ogromna
nepravda ne samo njima veæ i baziènoj medicini a time i cijeloj medicini. Nakon ovakvog èina pitanje je koji æe medicinar u
ovakvim uvjetima (s razlikom u primanjima od 2000 kuna) željeti biti novak na nekom od predklinièkih predmeta. S druge
strane, neobièno je da su rje&scaron;avani problemi jednih novaka, dok su problemi drugih zanemareni.  I &scaron;teta
je &scaron;to se istodobno nije donijela odluka kojom æe se rije&scaron;iti problemi i znanstvenih novaka klinièara i
predklinièara. Na ovaj su naèin predklinièke katedre dovedene u situaciju da pod ovakvim uvjetima vi&scaron;e neæe
dobiti medicinare za novake. Nažalost, povijest nas uèi da se u ovakvim situacijama uglavnom donose vatrogasne mjere
pa æe se rje&scaron;enje poku&scaron;ati naæi na naèin da se na predklinièkim predmetima poèinju u veæem broju
zapo&scaron;ljavati klinièari u kumulativnom odnosu (proces koji je nažalost veæ zapoèeo i koji je lo&scaron;e
rje&scaron;enje buduæi da ono znaèi da æe se postepeno predklinièke katedre "pretvarati" u virtualne katedre) ili da se za
potrebe pojedinih, tipièno, medicinskih katedri (anatomija, fiziologija, histologija i sl.) poèinju primati nemedicinari. Kažu da
je tako to "vani" pa za&scaron;to ne bi bilo i kod nas, &scaron;to naravno nije toèno jer se radi o sasvim drugaèijem
pristupu istom problemu. Ipak, je li to zaista jedino rje&scaron;enje?  
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